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Svazek má  
staronové vedení

Po komunálních volbách se na 
svém jednání poprvé sešli sta-
rostové ze Svazku obcí v regionu 
Krušných hor. Ve funkci před-
sedy Svazku potvrdili dosavad-
ního novoveského starostu Da-
vida Kádnera. Místopředsedkyní 
Svazku byla opět zvolena litví-
novská starostka Kamila Bláho-
vá.

Turistické statistiky
Do Ústeckého kraje přijelo vlo-

ni přibližně 582 tisíc turistů, 
což je téměř o polovinu více než 
v roce předcházejícím. Návštěv-
nost kraje se však stále nedosta-
la na hodnoty z předcovidových 
let 2019 a 2018. Ne příliš dobrou 
zprávou je fakt, že turisté v kra-
ji tráví čím dál méně času. Prů-
měrná délka pobytu klesá a nyní 
je na hranici 3,6 dne. 70 procent 
všech návštěvníků kraje tvo-
ří domácí turisté, z těch zahra-
ničních jsou to očekávaně Němci, 
v menší míře pak Poláci a Slová-
ci. Největší nárůst návštěvnosti 
přišel se začátkem loňského ro-
ku, naopak od července do zá-
ří počet návštěvníků meziročně 
klesl, což bylo zřejmě způsobeno 
výpadkem návštěvníků České-
ho Švýcarska po rozsáhlém les-
ním požáru.

Dotace pro školy 
Investice do lepšího připo-

jení a využívání internetu ne-
bo modernizace odborných uče-
ben a pracovišť odborného 
výcviku nabízí první letošní ba-
líček dotací z Operačního pro-
gramu Spravedlivá transfor-
mace Ministerstva životního 
prostředí a Státního fondu ži-
votního prostředí ČR. Pro Ústec-
ký kraj je v projektu alokováno 
500 milionů pro odborné učeb-
ny a 500 milionů Kč pro zlepšení 
konektivity. Na rozdíl Karlovar-
ského a Moravskoslezského kra-
je, kde se projekt také rozběhl, se 
však v Ústeckém kraji mohou za-
pojit jen školy střední.

Litvínov začne šetřit  
na osvětlení

Až 1,6 milionu korun může 
ušetřit snížení osvětlení v Litví-
nově. Město chce zhasnout kaž-
dou třetí lampu, a to již v nej-
bližších týdnech. Výjimky budou 
mít křižovatky, přechody, ško-
ly a další riziková místa, která 
vytipovala městská policie. Vy-
pnuté lampy budou označeny 
červeným kolečkem, aby obyva-
telé věděli, že nejde o poruchu. 
S úsporami elektrické energie má 
pomoci také dotace z Národního 
plánu obnovy, která by měla za-
jistit výměnu svítidel za úspor-
nější. V případě získání dotace 
se investice do nového osvětlení 
vrátí za necelé dva roky.

Příjmy z daní, které získáme 
ze státního rozpočtu, ne-
stačí na pokrytí základních 
potřeb obce, tvrdí starosta 
Českého Jiřetína Pavel Ve-
selý. Rozpočet jeho obce je 
pro letošní rok ve schodku 
1,2 milionu korun. Dotace 
jeho situaci nevyřeší – ne-
má totiž na spoluúčast z in-
vestice. O situaci obce už se 
začal zajímat Ústecký kraj.

„Byl jsem pozván na setkání 
starostů na Krajském úřadě, kde 
nám kraj představil všechny rad-
ní a odbory. Ze svých zkušeností 
s krajem jsem od toho mnoho ne-
očekával, ale byla to vynikající ak-
ce. Mohl jsem na místě projednat, 
co jsem potřeboval, seznámit se, 
domluvit konzultace. Krajští rad-
ní nás seznámili i s možnostmi do-
tací. V plénu jsem však oponoval, 
že naše obec nemá ani na spoluú-
čast a že je už nyní ve schodku a že 
by bylo dobré, kdyby se tím někdo 
zabýval,“ vysvětluje Pavel Ve-
selý s tím, že nechce být prv-
ním starostou, který přivede 
Český Jiřetín ke krachu. Ke sta-
rostovu překvapení se skutečně 
do obce přijeli podívat dva rad-
ní – Tomáš Rieger a Jan Růžič-
ka. „Strávili u nás dvě a půl ho-
diny a bylo to velmi přínosné, ale 
vyrovnaný rozpočet nám to neza-
jistí,“ dodává starosta.

V rozpočtu Českého Jiřetí-
na je pro letošní rok ztráta ví-
ce než milion korun. Jsou v něm 
sice alokované peníze na pro-
jekt chodníků a dětského hřiš-
tě v hodnotě asi půl milionu 
korun, do nichž se obec zřej-
mě pouštět nebude, ale i bez 
nich stále zbývá ztráta oko-

lo 700 tisíc Kč. Podle staros-
ty bude schodek snad nakonec 
nižší. V reálu je to ale naopak. 
„Jako starosta používám vlastní 
telefon, počítač, koupil jsem sta-
ré auto, kterým vozím věci po ob-
ci, do něj kupuji pohonné hmoty. 
Neúčtuji si žádné cestovné, náby-
tek jsem pořídil z firemních peněz, 
tombolu pro setkání s občany ze 
svého…,“ vyjmenovává příklady 
starosta. Ještě vloni nepobíral 
jako starosta žádný plat. Než se 
ovšem zjistilo, je to nezákon-
né. Celý obecní úřad tvoří sta-
rosta a účetní. Na místostaros-
tu už nejsou peníze, zastupitelé 
pracují zadarmo. „To si staros-
tové větších obcí a měst vůbec ne-
dovedou představit. Spadne strom, 
jdu ho pořezat, když je potřeba 
úřad uklidit, udělám to sám ne-
bo za pomoci manželky, je potřeba 
rohožky, tak ji objednám. Všechny 
smlouvy si dělám sám, na právní-
ka nemáme. Do toho veškerá ad-
ministrativa a státní byrokracie. 

Takhle to přece nelze dlouhodobě 
dělat,“ upozorňuje starosta. Byť 
šetří, kde se dá, na vyrovnaný 
rozpočet to nestačí.

Dotace pro obec nejsou žádná 
záchrana. Jednak se nemá ad-
ministrativě kolem nich kdo vě-
novat a jednak v rozpočtu není 
na spoluúčast. „Nemáme kanali-
zaci, chodníky, máme nedodělaný 
vodovod a komunikace v katastro-
fálním stavu… Máme si vzít půjč-
ku na spoluúčast dotace a pak ať to 
někdo zaplatí?“ ptá se Pavel Ve-
selý. Podle něj není rozpočto-
vané určení daní pro malé obce 
v pořádku a mělo by se změnit. 
„Máme sice okolo 110 obyvatel, ale 
také cca 400 chatařů – od státu za 
ně nedostaneme ani korunu! Roz-
loha katastrálního území České-
ho Jiřetína je přitom téměř 34 km2, 
jen o něco méně než Litvínova, ale 
v rozpočtovém určení daním nám 
to nepomůže.“

Právě zmiňovaný radní Jan 
Růžička navštívil také posled-

ní schůzi Svazku obcí v regio-
nu Krušných hor, kde vyjádřil 
pochopení pro problémy men-
ších obcí a představil celou řadu 
dotačních titulů Ústeckého kra-
je. „S hejtmanem Ústeckého kra-
je řešíme intenzivně otázku roz-
počtového určení daní, zvýhodnění 
jednak celého našeho kraje a jed-
nak menších obcích. Stejně jako se 
nám to daří u krajů, věřím, že bu-
deme úspěšní i u obcí,“ sdělil Jan 
Růžička. Z dotací zmínil napří-
klad nový titul na projektovou 
dokumentaci na infrastruktu-
ru obcí jako jsou silnice, chod-
níky, parkoviště či mostky, kte-
rý bude zvýhodňovat obce do 
500 obyvatel. Další dotace jsou 
pak určené i pro realizaci těch-
to projektů. „Připravena je také 
podpora začínajících podnikate-
lů, která je určena pro malé pod-
niky. Touto cestou chceme navrátit 
život a podnikání do Krušných ho-
rách, podpořit cestovní ruch i život 
v obci,“ dodal radní. 

Život obce k nezaplacení

„Nebylo jednoduché vyměnit 
čtyři tisíce nádob. Představovalo 
to dlouhé měsíce příprav a přesto-
že některé firmy si změnu nepřá-
ly a házely nám klacky pod nohy, 
podařilo se to zvládnout,“ řekl ře-

ditel Technických služeb Litví-
nov Petr Řeháček. „Za leden již 
máme zpětnou vazbu od občanů, 
že služba je lepší, v okolí kontejne-
rů je čisto,“ doplnil místostaros-
ta Litvínova Karel Rosenbaum.

Podle ředitele Technických 
služeb se díky těmto zkušenos-
tem otevírá možnost začít dis-
kutovat o rozšíření služeb pro 
další obce a podnikatelské sub-
jekty. Původně se uvažova-
lo o termínu roku 2025, zřejmě 
to ale bude možné dříve. „Nej-
větším problémem zůstává ulo-
žení odpadu. Hledáme proto další 
alternativy jako je projekt na zpra-
cování odpadů ORLEN Unipetrol 
nebo spalovna v Komořanech,“ 

doplnil Petr Řeháček. Čím víc 
subjektů se zapojí a čím ví-
ce se vytíží jednotlivá zařízení, 
pak může být svoz odpadů pod-
le ředitele levnější. O zapojení 
do litvínovského systému svo-
zu odpadů má zájem například 
Český Jiřetín nebo Klíny. Ob-
ce teď musí prověřit své smluv-
ní vztahy a také poskytnout 
Technickým službám Litví-
nov data o objemech svážených  
odpadů.

technické sluŽby litvínov nabídnou 
své sluŽby okolním obcím

Odpadové hospodářství v Litvínově zažilo v lednu letošního 
roku zásadní změnu. O svoz odpadů se nyní starají Technic-
ké služby Litvínov. Se zkušenostmi z prvních týdnů provo-
zu přišel starosty seznámit jejich ředitel Petr Řeháček. Pod-
le něj bude společnost brzy schopna nabídnout své služby 
i okolním obcím.

Český Jiřetín spravuje katastr o rozloze  
34 km2 a patří do něj i Flájská přehrada.
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Dotace na čističky

Nová Ves v Horách vyhlásila 

dotační program pro obyvatele 

obce na vybudování domovních 

čističek odpadních vod. Dotace je 

určena na hydrogeologický prů-

zkum a zpracování projektu do 

výše maximálně 50 % nákladů. 

Podmínkou pro získání dotace 

je vlastnictví nemovitosti a tr-

valý pobyt v obci minimálně od 

roku 2021. Žádosti je možné na 

obecní úřad podávat do 31. břez-

na. Předpokládaná realizace bu-

de v roce 2024 a i tu chce obec 

podpořit dotacemi.

Pracovní veletrh
Sedmý ročník regionálního 

veletrhu pracovních příležitostí, 

pořádaný Okresní hospodářskou 

komorou v Mostě a Úřadem prá-

ce, se bude konat v hotelu Casca-

de v Mostě 16. května. Pravidelně 

se ho účastní desítky firem, na-

bízejících volné pracovní pozice, 

a tak je ideální možností poo-

hlédnout se po nové práci. Ote-

vřeno bude od 11 do 16 hodin.

Dravci on-line
Na komínech v Záluží prá-

vě začíná období námluv a pří-

prav ke hnízdění. Už třináct let 

trvá spolupráce sdružení Alka 

Wildlife s litvínovskou chemič-

kou Orlen Unipetrol, která pod-

poruje hnízdění sokolů stěhova-

vých na svých komínech. Podle 

ornitologa Václava Berana se už 

v areálu sokoli objevili a snad se 

tam opět zahnízdí. Celkem už 

vyvedli na komínech Orlenu ví-

ce než čtyři desítky mláďat. Na 

čtyřech komínech petrochemic-

ké společnosti Litvínově, Kralu-

pech nad Vltavou a Neratovicích 

jsou umístěné kamery, takže li-

dé mohou život sokolů sledovat 

online na webu starameseoso-

koly.cz. 

Teplárna hledá  
pamětníky

Komořanská elektrárna slaví 

80 let od zahájení výstavby. Bě-

hem roku se budou prolínat nej-

různější akce určené jak stu-

dentům, tak široké veřejnosti. 

Jednou z nich je výstava, kterou 

připravuje teplárenská společ-

nost ve spolupráci s Oblastním 

muzeem a galerií v Mostě. Hledá 

proto nové exponáty a pamětní-

ky či jejich potomky, kteří v Ko-

mořanech pracovali. Pokud do-

ma máte staré fotografie, články, 

brožurky či jiné drobnosti, kte-

ré na teplárnu upomínají, kon-

taktujte e-mail miloslava.kuce-

rova@ue.cz nebo mobil 606 644 

496.

„Svazek obcí v regionu Kruš-
ných hor žádá, aby město Litvínov 
bylo zahrnuto jako účastník říze-
ní ve věci nelegálního uložení od-
padů a obce svazku byly průběžně 
informovány. Nesouhlasíme s trva-
lým uložením na skládku a poža-
dujeme ekologickou likvidaci tak, 
jak byla naplánována,“ potvrdil 
závěr jednání předseda Svazku 
David Kádner. Stejný postoj za-
ujal také sousední Most. Pod-
le mosteckých zastupitelů má 
problém vyřešit Ministerstvo fi-
nancí, které si původní likvidaci 
odpadů objednalo.

Sudy se styrenem z Nelahoze-
vsi odhalila na skládce náhod-
ná kontrola České inspekce ži-
votního prostředí. V té době už 
měly být dávno zlikvidované, jak 
si to u dodavatele objednal stát 

v rámci likvidace starých ekolo-
gických zátěží. Místo toho skon-
čily zahrabané na Mostecku.

Krajský úřad Ústeckého kra-
je rozhodl, že nebezpečný odpad 
se má přesunout do betonových 
kójí a zůstat na skládce Celio, 
dokud se nenajde řešení pro je-
ho likvidaci. Přestože je skládka 
v katastru Litvínova, město do 
problému nemohlo nijak pro-
mluvit. „Litvínov nebyl účastní-
kem řízení. Výsledkem je, že se udě-
lají sarkofágy a styreny na skládce 
zůstanou. To Litvínov zásadně roz-
poruje,“ řekl místostarosta Ka-
rel Rosenbaum. Ministerstvo ži-
votního prostředí však odvolání 
Litvínova zamítlo. „Na radě měs-
ta jsme řešili další právní možnos-
ti, jak toto rozhodnutí zvrátit. Tím 
je podání správní žaloby k přísluš-

nému soudu. O dalším postupu bu-
deme veřejnost informovat. Je ab-
solutně nepřípustné, aby se severní 
Čechy staly skládkou nechtěného 
odpadu z celé republiky. Trváme na 
tom, aby se odpad ekologicky zlik-
vidoval tak, jak bylo původně Mi-
nisterstvem financí ČR zadáno ve 
veřejné zakázce,“ důrazně poža-
duje starostka Litvínova Kami-
la Bláhová.

Odkládání dalších rozhodnu-
tí a zabezpečení odpadu se ale 
obává starosta Mariánských 
Radčic. První radčické domy 

dělí od skládky vzdušnou čarou 
1,5 kilometru. „Bojím se, že když 
se budeme nadále odvolávat, že se 
další roky nebude nic dít. Betono-
vé sarkofágy nejsou možná dobré 
řešení, ale je to aspoň nějaké vý-
chodisko. Nejvíc se obávám, že su-
dy zůstanou dál otevřené a budou 
ohrožovat okolí,“ vysvětlil Ja-
roslav Sikora. Na příští jedná-
ní chce Svazek obcí v regionu 
Krušných hor pozvat zástup-
ce odboru životního prostře-
dí Krajského úřadu Ústeckého 
kraje.

obce na litvínovsku  
se bouří proti styrenům

Foto: Krajský úřad Ústeckého kraje.

Téměř patnáct milionů korun 
je vyčleněno pro technické služ-
by, což zahrnuje modernizaci 
chodníků a schodišť, zastřešení 

kontejnerového státní pod spor-
tovní halou či rekonstrukci au-
tobusové zastávky u Kulturního 
domu. Velkou investici tvoří mo-

dernizace veřejného osvětlení ve 
městě včetně řídicího systému. 
Město má v plánu vybudovat také 
parkoviště v ulici Májová a pře-
chod pro chodce u čp. 136-138.

Další finance jsou vyčleněny na 
projektové dokumentace pro in-
vestiční akce v budovách základ-
ní a mateřské školy. Na milion 
korun vyjde digitalizace služeb 

města. Radnice má v investič-
ním plánu také 1,5 milionu korun 
na fotovoltaické elektrárny. Dal-
ší investice jsou podmíněny zís-
káním dotací. Jde o revitalizaci 
území před základní školou včet-
ně vstupu do budovy s rozpočtem 
20 milionů korun a revitalizaci 
území u vodní nádrže s rozpoč-
tem 10 milionů Kč.

meziboří investuje do osvětlení i parkovišť a chodníků
Zastupitelé v Meziboří schválili začátkem března rozpočet 
na rok 2023. Město bude hospodařit s částkou téměř 130 
milionů korun, z toho více než 28 milionů korun je vyčle-
něno na investice. Další jsou pak podmíněné získáním do-
tací.

„Kromě problematiky dostupnos-
ti školních obědů v ČR dlouhodobě 
upozorňujeme na to, že školní oběd 
není pouhým zabezpečením jedno-
ho teplého jídla denně, ale že školní 
stravování je velmi důležité i v rám-
ci vzdělávání o zdraví, hospodaře-
ní nebo o vaření,” otevřela diskuzi 
Ivana Tykač, spoluzakladatelka 
a ředitelka W4W a dodala: „Zá-
roveň s tím však vnímáme potřebu 
upozorňovat i na další témata, jako 
je nutnost využívání lokálních suro-
vin a potřeba přizpůsobit školní po-
krmy modernějším trendům.” 

Podle Michala Maláta, prezi-
denta Asociace školních jídelen, 
v ČR funguje kvalitní systém na 
stravování dětí, ale často má ne-
gativní obraz v očích veřejnos-
ti. „Covid-19 nám paradoxně udělal 
velkou službu tím, že si rodiče uvě-
domili pomoc, jakou se jim ze škol-
ních jídelen dostává. Nicméně stále 
se setkávám s tím, že jídlo je deho-
nestováno pojmem UHO, což si škol-
ní stravování určitě nezaslouží,“ 
prohlásil. 

Diskuze se zúčastnila rovněž 
Klára Šimáčková Laurenčíko-

vá, vládní zmocněnkyně pro lid-
ská práva. „Chtěla bych poděkovat 
společnosti W4W za aktivní řeše-
ní problematiky školního stravová-
ní. Ze zkušeností projektu Obědy pro 
děti můžeme čerpat a inspirovat se 
tím, jak toto téma zakotvit na úrovni 
systémové podpory. To, aby naše dě-
ti byly zdravé a aby se naučily zása-
dy zdravého stravování, má být rolí 
státu,” řekla. 

Kvalitní obědy ve školách jsou 
podle Alexandry Košťálové ze 
Státního zdravotního ústavu klí-
čové z toho důvodu, že roste po-
čet dětí, které nemají správné 
stravovací návyky, což má přímý 
dopad na jejich zdraví. „V součas-
né době registrujeme už šestadvacet 
procent dětí, které mají vyšší hmot-
nost, než je doporučováno, přičemž 
ze statistik víme, že riziko obezi-
ty je větší u těch dětí, které na školní 
obědy nechodí. Je to velký problém 

i s výhledem na budoucí zatíže-
ní sociálního a zdravotního systé-
mu.” Dalším tématem, na který 
rovněž upozornila, je i nedosta-
tek kvalifikované pracovní síly ve 
školních jídelnách. „Pokud se nám 
nepodaří udržet personál a nalákat 
nové, kvalitní lidi, bude obtížné se 
někam posouvat,” dodala. 

„Debata o zvýšení kvality a do-
stupnosti stravování ve školních jí-
delnách je na místě i v situaci, kdy 
registrujeme strmý nárůst nákladů 
na potraviny a energie. Školy mají 
určitý spotřební koš, ze kterého va-
ří především s ohledem na finance. 
Naší snahou je ukázat, že i se stáva-
jícím spotřebním košem lze dětem 
servírovat chutné a výživné pokrmy 
z lokálních zdrojů. Jsem ráda za ak-
tivní diskuzi, která ukázala potřebu 
a schopnost problematiku řešit ko-
lektivně,” uzavřela diskuzi Ivana 
Tykač.

dostupnější a kvalitnější stravování ve školních 
jídelnách reálné je. navzdory inflaci 

Jakým způsobem zajistit, aby jídlo ve škole dostaly sku-
tečně všechny děti, aby bylo kvalitní a jak dostat produk-
ty od českých farmářů do školních jídelen. Taková byla 
některá z hlavních témat kulatého stolu, který pořáda-
la obecně prospěšná společnost WOMEN FOR WOMEN 
(W4W), a to v rámci projektu Obědy pro děti realizované-
ho s podporou MŠMT. 

Nelegálním uložením nebezpečného styrenu na skládce 
Celio v Kopistech se zabývali také starostové Svazku obcí 
v regionu Krušných hor. Kritizovali fakt, že většinu informací 
získávali od novinářů, nikoliv od Krajského úřadu nebo Mi-
nisterstva životního prostředí, a že mají styreny nadále zů-
stat na místě. Ohrožujících chemikálií se obává především 
starosta Mariánských Radčic, který má skládku doslova za 
humny.
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Jaroslav Sikora
starosta obce Mariánské 
Radčice

Při současném zvyšování cen 
energií a všech dalších produk-

tů nezbývá většině malých obcí 
na investice žádný prostor. Roz-
počtové určení daní jen velmi 
těžko pokrývá tyto nezbytné ná-
klady. Dotace jsou pro nás také 
obrovskou administrativní zátě-
ží. Při minimálním personálním 
složení malých úřadů je přípra-
va většiny dotací nad naše mož-
nosti, a to nemluvím o finančně 
a časově náročném zpracovává-
ní projektů tak, aby se o dota-
ci dalo vůbec požádat. Následné 
kontroly a sankce jsou také vel-
mi odrazující. Naše obec v mi-

nulosti získala dotaci na splaš-
kovou kanalizaci a po realizaci 
proběhly hloubkové kontroly od 
krajského úřadu, ministerstva 
zemědělství a po pěti letech od 
realizace ještě finančního úřadu, 
kdy byl dopodrobna kontrolován 
každý papír. Peníze by se měly 
poměrně rozdělovat každé obci 
a velmi náročný a nepřehledný 
dotační systém bych zrušil úpl-
ně. Každá obec by si pak o svých 
investicích rozhodovala sama. 

Mgr. Zděnka Němečková 
starostka obce Klíny 

Současný systém rozpočto-
vého určení daní nepovažuji za 
spravedlivý. Z přerozdělených 
daní lze obec jen udržovat. Nic 
víc! Rozvoj obce se z RUD nedá 
realizovat. Nevýhodou obce Klí-
ny je z hlediska RUD, že jsme re-

kreační oblastí s mnoha rekre-
ačními objekty. Chataři platí jen 
daň z nemovitostí, i když v ob-
ci bydlí celý rok trvale. A tuto je-
dinou daň, která stoprocentně 
zůstává v obci, plánuje stát také 
přerozdělit. Pokud tato změna 
projde legislativním procesem, 
tak to bude tragédie nejen pro 
nás, malé obce, ale i větší obce, 
městyse a města. Žijeme v kra-
ji zatíženém těžbou a průmys-
lem a já bych ráda viděla změnu 
v přerozdělování RUD ve výhod-
nějším poměru daní pro obce 
a města, než mají obce v ostat-
ních průmyslem nepostižených 
krajích.

Dotační tituly jsou vhodný ná-
stroj pro rozvoj obcí, ale malé 
obce mají velký handicap pro-
ti obcím a městům, které ma-
jí odborníky na získání dotací ve 
svých úřadech. Snažíme se do-
tací využívat, co nám síly stačí 
a budeme je využívat dále. Je to 
nutnost. Pravdou je, že někte-
ré projekty jsou velmi adminis-
trativně náročné. Z dotací jsme 
již opravili místní komunikace, 
využili jsme je na náš komunit-
ní život, vybudovali jsme mul-
tifunkční hřiště, dětské hřiště 
apod.

David Kádner
starosta obce Nová Ves 
v Horách

Rozpočtové určení daní spra-
vedlivé není. Je určitě těžké, aby 
všichni příjemci byli spokojeni. 
Každopádně by bylo dobře, aby 
RUD bylo tvořeno z více zdro-
jů. Jako příklad uvedu přispívání 
z daní firem, kteří na našich ka-
tastrech mají majetek, jako jsou 
například Lesy ČR. Většina firem 
má sídlo v Praze a i když mají na 
našich katastrech nemalý maje-
tek, daná obec z toho nemá žádný 
finanční prospěch. Každopádně 
pokud bude RUD postaveno pře-
vážně jen na počtu obyvatel, bu-
de to nespravedlivé a do budouc-
na budou chybět obcím peníze 
na infrastrukturu a u nejmenších 
obcí i peníze k zajištění základ-
ních věcí pro chod obce. 

(ne)spravedlivé rozdělení daní?
Jaký názor na to mají starostové ze Svazku obcí v regionu Kruš-
ných hor? Ptáme se proto: Považujete současný systém RUD za 
spravedlivý? Jaké změny by podle vás byly užitečné? Jsou do-
tace vhodný nástroj pro rozvoj obcí a dokážete je využívat?

Kolik kdo dostane z výnosu daní v České republice, rozho-
duje tzv. rozpočtové určení daní (RUD). Obecní rozpočty 
nyní získávají procentuální podíl z DPH, daní z příjmů za-
městnanců, podnikatelů a právnických osob. Daň z nemo-
vitostí pak získávají celou. 

Nerozhoduje však jen kondice celé ekonomiky, ale také velikost 
obce a počet obyvatel. Rozdíly v ‚ceně‘ jednoho obyvatele mohou 
být i násobné a například podle agentury CzechInvest RUD není 
motivují pro rozvoj obcí. „Pokud je obec atraktivní z hlediska pracov-
ních příležitostí či turistického ruchu a lidé do místa přijíždějí nárazově, 
současný systém financování to nijak nereflektuje. Investičně atraktivní 
obce jsou v systému značně znevýhodněny. Samosprávy obcí tak aktu-
álně nemají téměř žádnou motivaci k rozvoji podnikatelského prostředí 
či lákání nových investic na své území,“ stojí v závěrech konference, 
kterou CzechInvest na toto téma uspořádal v roce 2021.

Systém rozdělení daní, který nutí obce spoléhat na dotace, jež ne 
vždy odpovídají konkrétním potřebám obcí, kritizuje také ekonom 
Daniel Münich z institutu CERGE-EI. „Získat dotaci na skutečné pri-
ority je velmi obtížné a obcím to bere spoustu energie. Stručně řečeno: 
systém dotačního financování rozvoje a dnes i údržby obcí dusí rozvoj 
země,“ uvedl pro Seznam Zprávy. Na příkladu obce Český Jiřetín se 
tomuto tématu věnujeme také na straně 1.

„Náš tým bude co 
nejvíc v terénu, mezi 
lidmi. Pohybovat se 
budeme mezi dvěma 
základními poboč-
kami. Jedna v Karlo-
varském kraji bude 
na Božím Daru, dru-
há v Ústeckém kraji je 
v jednání,“ vysvět-
lil Štěpán Javůrek. 
Místostarosta Lit-
vínova Karel Rosenbaum nabídl 
pro tyto účely zámek Valdštej-
nů, který má jak prostory, tak 
know-how v oblasti turistiky. 

Podle Javůrka je důležitá i ko-
munikace s obcemi, takže jeden 
z členů týmu Destinační agen-
tury bude stálým komunikačním 
partnerem pro obce. „Nesmí se 
zapomínat na zájem místních oby-
vatel. Pokud nebudou mít pocit, že 
z rozvoje turismu něco mají, nebu-
dou turistický ruch podporovat. Byť 

asi drtivá většina ne-
bude v turismu pod-
nikat, musí vidět, že 
to přispívá ke zlepše-
ní infrastruktury ob-
cí a zvýšení prestiže,“ 
sdělil starostům ře-
ditel agentury. Pod-
le Davida Kádnera, 
předsedy Svazku, 
by měla nová agen-
tura využít naváza-

ných kontaktů a know-how do-
savadní Destinační agentury 
Krušné hory. Zároveň přislíbil 
pomoc při komunikaci se sta-
rosty krušnohorských obcí.

Starosta Českého Jiřetína upo-
zornil na problémy s výběrem 
poplatků za ubytované turis-
ty. „Žádné příjmy z turistů nemá-
me a navíc na ně ani nejsme při-
praveni infrastrukturou,“ podotkl 
Pavel Veselý. Podle vedoucího 
odboru cestovního ruchu Kraj-

ského úřadu Ústeckého kraje jen 
20 procent obcí v České repub-
lice vybírá řádně ubytovací po-
platky. Problém nyní v rámci 
legislativy řeší Ministerstvo pro 
místní rozvoj a testuje se digi-
tální systém e-turista.

Zabývat se agentura bu-
de i systémem centrálního zá-
chytného parkování, které dnes 
v mnoha obcích chybí a způso-
buje to velké problémy, jak na 
to upozorňují i členové Svaz-
ku obcí v regionu Krušných hor. 
„Chceme na to využít granty. Cílem 
je vybudovat záchytná parkoviště 
s infotabulí s definovanými okruhy, 
aby turista ihned věděl, kam se vy-
dat,“ řekl Štěpán Javůrek.

Turistů je podle něj v Kruš-
ných horách dostatek, problé-
mem je ale jejich distribuce. 
„Potřebujeme je nabídkou služeb 
více rozmístit po horách tak, aby 
navštívili i další místa a zůstali tu 
déle. V tuto chvíli se délka průměr-
ného pobytu pohybuje lehce nad 
dvěma dny a to chceme změnit.“ 
Zásadní je podle něj spoluprá-
ce s podhůřím – tedy distribu-
ce turistů mezi horami a měs-
ty pod nimi.

Důležité je podle ředitele hle-
dání příběhů, které mohou ho-
ry propagovat, zajímavých lidí, 
kteří se stanou tváří propaga-
ce, a unikátních míst s geniem 
loci, která ještě turisté nezna-
jí. V tom vidí jedinečnost těchto 
hor. Krušné hory by měly s no-
vou agenturou získat jednotnou 

identitu. „Nechceme vytvářet hra-
nici mezi Ústeckým a Karlovarským 
krajem ani mezi Českem a Saskem,“ 
doplnil Štěpán Javůrek. Jed-
ním z prvních úkolů nové Des-
tinační agentury Krušnohoří bu-
de vytvoření interaktivního webu 
s mapou celého území a nabíd-
kou veškerých služeb v regionu. 

starostům se přijel představit  
nový ředitel destinační agentury

Od února letošního roku se funkce ujal ředitel nově vzniklé 
Destinační agentury Krušnohoří, která se bude starat o pro-
pagaci Krušných hor v celé jejich délce. Založily ji Ústecký 
a Karlovarský kraj a Montanregion Erzgebirge. Pobočky bu-
de mít agentura v obou krajích a péče o obě části hor bude 
stejná, ujistil starosty Štěpán Javůrek.

Nový ředitel Destinační agentury 
Krušnohoří Štěpán Javůrek.

Začátkem března 
představila agentura 

nové logo.
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Jarní úklid nádraží
Projekty na obnovu nádraž-

ní budovy v Louce u Litvínova 
má podpořit akce, která se zde 
bude konat v sobotu 18. břez-
na pod názvem Nádraží Lou-
ka s vámi ožívá! Sraz na nádraží 
je ve 14 hodin, od tří odpoledne 
začíná jarní úklid okolí spojený 
se zábavou pro děti a večerním 
opékáním buřtů. Nezapomeňte 
si pracovní rukavice.

Keltský telegraf
Město Meziboří se opět zapo-

jí do celorepublikové akce Kelt-
ský telegraf, při které se během 
první jarní soboty předávají po 
celé České republice světelné 
signály pomocí zapálených oh-
ňů. Přivítat jaro u společného 
ohně můžete v sobotu 25. břez-
na od 19.30 hodin v horní část 
sjezdovky na Meziboří.

Valdštejnská slavnost 
připomene Karla IV.

Letošní Valdštejnská slav-
nost připomene výročí 300 let 
od korunovace Karla VI. českým 
králem. Právě on povýšil Litví-
nov na městys s právem užívat 
městskou pečeť a konat výroč-
ní trh. Konat se bude jako tra-
dičně první květnový den v are-
álu zámku.

Food Festival
Chutě a vůně z celého světa se 

ponesou opět náměstím Míru 
v Litvínově. Food festival, který 
představuje tradiční i netradič-
ní gastronomii, zavítá do měs-
ta 2. dubna. Tržnice bude ote-
vřena od 10 do 17 hodin. Těšit se 
můžete na argentinské specia-
lity, belgické hranolky, jamajs-
ké jídlo, drinky, kávu či burgery.

Poklady  
výtvarného umění

Od poloviny března bu-
de v Oblastním muzeu a gale-
rii v Mostě otevřena nová stá-
lá expozice Poklady výtvarného 
umění Mostecka. Představí nej-
vzácnější pozdně gotické a re-
nesanční obrazy a plastiky ze 
14. až 16. století z muzejních 
sbírek. Návštěvníci uvidí na 
jednom místě „rodinné stříb-
ro“, zahrnující především umě-
leckou výbavu kostelů v Mostě 
a na Mostecku. 

Velikonoční běh
Pro velký úspěch již třetího 

ročníku Halloween Run Litví-
nov se rozhodli pořadatelé letos 
uspořádat něco nového, a tím 
bude Easter Run Litvínov. Po-
běží se 9. dubna a trasa zůstává 
stejná - od parkoviště Koldům 

přes město až k místnímu ná-
draží. Běh je vhodný i pro dě-
ti a nejde o závod. Vítány jsou 
barevné kostýmy, králičí uši či 
jiné velikonoční motivy. Sraz je 
u Koldomu v 11.30 hodin, start 
v poledne.

Truck Trial v Braňanech
Mistrovství České republiky 

v jízdě extrémním terénem má 
novou lokalitu pro své závody. 
Stala se jí pískovna v Braňa-
nech na Mostecku. Druhý zá-
vod seriálu mistrovství se tu 
pojede 29. a 30. dubna. V sobo-
tu budou soutěže probíhat od 
9.15 do 18 hodin a následovat je 
bude po vyhlášení vítězů dis-
kotéka. V neděli se pak bude 
v atraktivním terénu jezdit me-
zi 9. a 16. hodinou.

Keramická dílna
Dospělí i děti mohou navště-

vovat keramickou dílnu v Zá-
kladní škole Hora Svaté Kate-
řiny, a to každé úterý od 16 do 
18 hodin. S sebou stačí vhodný 
pracovní oděv a padesátikoruna 
na nákup materiálu. Vaše vý-
tvory si po vypálení samozřej-
mě vezmete domů. Maximální 
počet zájemců je vždy 10 osob, 
proto je nutné si místo zamlu-
vit dopředu na tel. čísle 725 075 
786 – paní Jaroslava Krásen-
ská.

První ples
Obec Klíny pořádá pořádá svůj 

úplně první obecní ples. Ko-
nat se bude v Kulturním domě 
Pod Lípou v Nové Vsi v Horách 
v sobotu 1. dubna od 20 hodin. 
K tanci a poslechu bude hrát 
skupina Duo Basic. Vstupenky 
v ceně 200 korun jsou v prode-
ji na obecním úřadě. Pro obyva-
tele Klínů je zajištěna možnost 
autobusové dopravy.

Nejhezčí okno
Město Lom pořádá soutěž pro 

děti a rodiče O nejhezčí okno 
s velikonoční výzdobou. Sou-
těž bude probíhat ve dnech 3. až 
6. dubna. Přihlášky je možné 
si vyzvednout a poté vyplněné 
odevzdat do 28. března v Měst-
ské knihovně Lom a Loučná. 

Úklid Lomu
První dubnovou sobotu se 

v Lomu chystá úklid Velkého 
a Malého Oprámu a hřiště za 
Základní školou. Sraz všech bri-
gádníků je 1. dubna v 9 hodin na 
Velkém Oprámu. S sebou dobrou 
náladu, pevnou obuv a pracovní 

rukavice. Po akci bude následo-
vat malé občerstvení.

Sportovní nábor
Fotbalový klub SK Krušnoho-

ří pořádá nábor chlapců i děv-
čat ve věku 4 až 15 let. Děti, kte-
ré mají zájem sportovat, mohou 
přijít každý pátek od 16.30 ho-
din na trénink. Od dubna do říj-
na probíhá na fotbalovém hřišti 
v Brandově a v zimě pak v tělo-
cvičně Základní školy Hora Sva-
té Kateřiny. Tréninky a utkání 
probíhají pod vedením kvali-
fikovaných trenérů. Informace 
a kontakty je možné získat na 
webu www.sk-krusnohori.cz.
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tipy / akce / pozvánky

Pátý ročník příhraniční-
ho sportovního kempu za-
měřeného na fotbal pořá-
dá o prázdninách Fotbalový 
klub SK Krušnohoří. Jeho 
cílem je nabídnout volno-
časové a sportovní vyži-
tí dětem z Krušných hor na 
Mostecku. 

Probíhat bude ve sportov-
ním areálu SK Krušnohoří 
z.s. v Brandově od pondělí 14. do 
pátku 18. srpna. Kemp bude za-
měřen na fotbal, ale prostor do-
stanou také další sportovní akti-
vity s různými soutěžemi a také 
návštěvami různých sportov-
ních a volnočasových aktivit 
v okolí.  Je určen dětem ve věku 
od 6 do 15 let z obou stran čes-
ko-německé hranice.

„Kemp pořádáme ve spoluprá-
ci s grassroots trenérem mládeže 
Ústeckého kraje a komisí mláde-
že a trenérsko-metodickou komisí 
Okresního fotbalového svazu Most, 
takže ho povedou zkušení a licen-
covaní trenéři. Děti čeká dvakrát 

denně zábavný trénink na travna-
tém hřišti v Brandově a k tomu do-
vednostní soutěže, hry a pohybo-
vé aktivity v průběhu celého dne,“ 
říká trenér klubu Petr Mareš. 
„Pro děti připravujeme také bese-
du s fotbalovými osobnostmi,“ do-

plňuje. Vzhledem k mezinárod-
nímu charakteru kempu si děti 
procvičí i jazyky. Během dne je 
pro ně zajištěno stravování 
i pitný režim, včetně teplého 
oběda. Cena pro členy SK Kruš-
nohoří je 2 300 Kč, pro ostat-

ní 2 600 Kč, v případě účas-
ti sourozenců nabízí klub slevu 
300 Kč. Přihlášky jsou k dis-
pozici na www.sk-krusnoho-
ri.cz a je třeba je odevzdat do 
30. dubna na e-mailovou adresu 
petr.seiffen@gmail.com.

sk krušnohoří pořádá  
pro děti sportovní kemp

uzávěrka příštího  
čísla magazínu  

30. 4. 2023
Náměty, pozvánky a tipy zasílejte  

na katka@taborsky.cz


